

Solar Café Europa – What the Neighbours Are Doing

Industrial Heritage Meets the Energy Transition

(Factsheet – Version 12 Nov 2025)



Questions, register: kontakt@labor519.de, +4917624022904

Programme Overview

Date & Time	Session Title	Description
Sat, 29 Nov 2025 10:00–12:00	Kick-off 1: Industrial Heritage Meets the Energy Transition	Opening event introducing the project and goals of the Solar Café Europa series. Contributions from the Ruhr region and a European partner area. Focus: local energy transition, citizen participation, and community energy models. Followed by an interactive discussion, short workshop, and informal closing with music and snacks.
Sun, 7 Dec 2025 10:00–12:00	Kick-off 2: Energy in Motion – Cooperation & Responsibility	Case studies from two European regions with different approaches to community-led energy production. Discussion about cooperation between citizens, municipalities, and enterprises. Includes a short scientific input on industrial transformation processes. Concludes with open conversation and a light lunch.
Sun, 7 Dec 2025 13:00–15:00	Lamp-Building Family Workshop	Practical hands-on workshop for families. Participants build small solar lamps while learning basic principles of photovoltaics and energy storage. Includes informal exchange and open Q&A on everyday energy-transition topics.
Sat, 13 Dec 2025 10:00–12:00	Impact & Learnings: Ideas for Essen	Summary and reflection on insights from earlier sessions. Joint discussion of transferable community-energy models and next steps for the Ruhr area. Interactive co-creation lab where participants develop project ideas for Essen. Presentation of results, voting, and outlook for 2026.

Venue

REALFOOD Space – Labor 519 e. V.

Mathildenstr. 23, 45130 Essen

(Parking available on request)

Participants

Essen / Ruhr Region:

- Hannah Müller – Researcher “Energy Communing”, FernUniversität Hagen
- Daniela Petry – Initiator, Solar Café Europa
- Norbert Ross – PV Consultant, Heisingen Klimaneutral
- Guests TBA

Sussex & Piedmont (invited partners)

- Experts from community-energy initiatives and local research teams
-

Format

Hybrid event (on-site + online).

Open to citizens, initiatives, and professionals.

Includes workshops, cultural programme, food & music.

Objective

“How can energy communing in the Ruhr region replace another gas power plant?”

Exchange of best practices in community energy across Europe, networking, and co-creation of project ideas for the Ruhr region. Part of an ongoing feasibility study integrating citizen participation.

Solar-Café Europa – Was die Nachbarn tun

Industriekultur trifft Energiewende

Ablauf - Entwurf DP vom 12.11.25

Fragen, anmelden: kontakt@labor519.de, +4917624022904



Datum	Titel / Thema	Inhalt & Ablauf
Sa, 29.11.2025 10-12h	Kick-off 1: Industriekultur trifft Energiewende	Auftaktveranstaltung mit Einführung in das Projekt und Zielsetzung der Reihe. Beiträge aus dem Ruhrgebiet und einer europäischen Partnerregion. Themen: lokale Energiewende, Bürgerbeteiligung, gemeinschaftliche Modelle. Anschließend moderierte Diskussion, interaktiver Workshopteil und lockerer Ausklang bei Musik und Snacks.
So, 07.12.2025 10-12h	Kick-off 2: Energie in Bewegung – Kooperation und Verantwortung	Praxisberichte aus zwei Regionen Europas mit unterschiedlichen Ansätzen der gemeinschaftlichen Energieerzeugung. Diskussion über Formen der Zusammenarbeit zwischen Bürgerinitiativen, Kommunen und Unternehmen. Ergänzend ein wissenschaftlicher Kurzbeitrag zu Transformationsprozessen in ehemaligen Industriestandorten. Offene Gesprächsrunde und kleiner kulinarischer Abschluss.
So. 07.12.2025 13-15h	Lampen -Bauen – Familienworkshop	Praktischer Mitmach-Workshop für Familien. Beim gemeinsamen Bau kleiner Solar-Lampen werden technische Grundlagen von Photovoltaik und Energiespeicherung vermittelt. Gleichzeitig bietet das Format Raum für Gespräche mit Bürgerinnen und Bürgern, Austausch über Alltagsfragen zur Energiewende und eine offene Fragerunde.
Sa, 13.12.2025 10-12h	Impact & Learnings: Ideen für Essen	Zusammenführung der Erkenntnisse aus den beiden vorherigen Terminen. Austausch über übertragbare Modelle und nächste Schritte. Interaktive Werkstatt, in der Teilnehmende eigene Ideen für Projekte in Essen entwickeln. Präsentation und Abstimmung der Ergebnisse, Abschlussdiskussion und Ausblick auf Folgeaktivitäten im Jahr 2026.



Veranstaltungsort

REALFOOD Space – Labor 519 e. V.

Mathildenstr. 23, 45130 Essen

(Parkplätze auf Anfrage verfügbar)



Teilnehmende

Essen / Ruhrgebiet:

- Hannah Müller – Forscherin „Energy Communing“, FernUniversität Hagen
- Daniela Petry – Initiatorin, Solar Café Europa
- Norbert Ross – PV-Berater, Initiator „Heisingen Klimaneutral“
- Weitere Gäste (TBA)

Sussex & Piemont (eingeladene Partner):

- Expert:innen aus gemeinschaftlichen Energieinitiativen und lokalen Forschungsteams



Format

Hybridveranstaltung (vor Ort + online).

Offen für Bürger:innen, Initiativen und Fachpublikum.

Mit Workshops, kulturellem Begleitprogramm, Kulinarik und Musik.



Zielsetzung

„Wie kann Energy Communing im Ruhrgebiet ein weiteres Gaskraftwerk ersetzen?“

Austausch über erfolgreiche Modelle gemeinschaftlicher Energieprojekte in Europa,

Vernetzung und gemeinsame Entwicklung von Projektideen für das Ruhrgebiet.

Teil einer laufenden Machbarkeitsstudie, die Bürgerbeteiligung aktiv einbindet.